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Ч Ы Р В О Н Ы  Р А Д О К

Нарэш це ў  Белдзярж універсітэце створаны Савет 
па між народнаму супрацоўніцт ву. Можна спадзявацца , 
што не стане ён абм яж оўвацца папернай распрацоў- 
кай рэкамендацый, і ў  хуткім часе вы кладчыкі
і студэнты атрылшюць рэальную  магчымасцъ супрацоў- 
нічаць з ВНУ  I навуковы м і ўстановамі замеж ных 
краін.

*  *  *

Д з есяці нарвеж скім вы пускнікам  уручаны  диплом ы  
аб заканчэнні Б еларускай  вы ш эйш ай народнай ш колы
— М іж народнага экалагічнага  і культ урнага Цэнтра
— і диплом ы  аб заканчэнні інтэнсіўнага курса рускай  
мовы, дзе навучэнцы  п а казалі добры я веды. Беларус- 
кія выпускнікі атрымаюць диплом ы  пасля  вучэбна- 
вытворчай практыкі ў  Н арвегіі і субяседвання.

*  *  *

3  наступнага на вучальнага  года значна  паменш ы цца  
колькасць замеж ных слухачоў  на падрыхтоўчым фа- 
культэце Б Д У . 3  гэтай нагоды  скасавана раш энне  
аб конкурсе на зам яш чэнне пасад вы кладчы каў на 
падфаку д ля  замеж нікаў, бо на факультэце чакаецца
скарачэнне вы кладчы цкага саставу.

* * *
М ала хто са студэнтаў ведае пра існаванне ву- 

чэбнага плана  па праграме «А хова  працы  ў  сту- 
дэнцкіх атрадах». Згодна  з гэтым планам , ні адзін  
студатрад не застанецца па-за  ўвагай . У трэцім 
працоўным семестры студэнтаў чакае 240 гадзін  
заняткаў і экзамен па тэхніцы бяспекі.

Усёй 
групай

у ТБМ!
У апошні час ш мат людзей 

прыходзіць д а  разумения не- 
абходнасці адрадж эння род- 
най мовы. Н ядаўна яш чэ ад- 
ной суполкай сяброў беларус
кай мовы стала  больш . На 
ф ілфаку падры хтоўчага ад- 
дзялення БДЎ створана тава- 
рыства беларускай мовы. Аб- 
раны старш ы ня, намеснік, са- 
кратар. Варта дадаць, што ў 
Т авары ства ўвайш лі ўсе слу- 
хачы беларускаг* ; аддзялен- 
ня — будучыя выкладчыкі 
беларускай мовы і літарату- 
ры.

А. С ТРЭ Л ЬН ІК А Ў .

З А П Р А Ш Э Н  HE

ДА РАЗМОВЫ
HA РОДНАЙ MOBE

ДЫ СКУСІЙНЫ  клуб 
камуністаў . БДУ на сваім 
нядаўнім пасяджэнні за- 
крануў праблему, якая ўжо 
даўно хвалюе студэнтаў і 
выкладчыкаў,' камуністаў і 
нефармалаў, людзей іншых 
партый,— праблему адра
джэння нацыянальнай ку
льтуры.

Прысутныя падтрымалі 
думку аб стварэнні мена- 
віта нацыянальнага уні- 
версітэта, неабходнасці

ЯК П Р А Е Х А Ц Ь ?

Праз
Слуцак — 
У
Феадосію

He здзіўляйцеся — у кож- 
нага свой ш лях да Чорнага 
мора.

У адным з папярэдніх ну- 
мароў «БУ» мы хваляваліся 
за  лес атрада для працы на 
Слуцкім кансервавым заво- 
дзе, каб потым сталовыя уні- 
версітэта па дагаворанасці 
атрымлівалі ўзамен карысную 
прадукцыю. Нарэшце, па сло
вах Генадзя ПА Ц ЕКІН А , на- 
месніка старшыні прафкома 
студэнтаў, атрад з дваццаці 
налавек створаны на базе 

іласофска-эканамічнага фа- 
ьтэта. Усё добра ўзважыў- 

філосафы вырашылі: два 
-сяцы — не такі ўжо доўгі 

прыпынак на ш ляху ў Феадо- 
сію, калі ўлічыць, што лагер 
працы і адпачынку на моры іх 
чакае ў верасні; дарэчы, у той 
самы час, калі астатнія будуць 
асуджаны на «спатканне» з 
бульбай.

Т. КАЗАК-

L

HE СПАДЫ»

Д обрай раніцы , сту- 
дэнт! Ц і добра ты спаў  
на лекцыях? П рачніся  
нарэш це —  у свеце л е
та, ва універсітэце се- 
сія.

HA Р О С Т А Н Я Х

A ЮРЫСТЫ СУПРАЦЬ!
Амаль месяц назад  тучная 

а б ’ява за п р аш ал а  студэнтаў 
і вы кладчыкаў БДУ паставіць 
свае подпісы з а  ўключэнне 
на разгляд  сесіі Вярхоўнага 
Савета Б С С Р пытання аб 
народнай адукацыі. Напярэ- 
дадні пачатку работы Бела- 
рускага парлам ента да  на- 
вучальных устаноў з прось- 
бай падтры маць звярнуліся 
старш ыня Камісіі па адука-

цыі H. C. Гілевіч і намеснік 
старшыні Jl. П. Баршчэўскі.

ІІІматлікія ВНУ рэспублікі 
адразу  адгукнуліся на за- 
клік. He застаўся  ўбаку і 
наш універсітэт. Па словах 
Анатоля Васільевіча ПАЎЛА- 
BA, старшыні праф саю знага 
камітэта супрацоўнікаў, ніх- 
то нікога не прымушаў, увесь 
час захоўваўся прынцып доб- 
раахвотнасці ў гэтым мера-

прыемстве. Ha пачатку ад- 
крыцця работы сесіі ў Вяр- 
хоўны Савет БС С Р было пе- 
радана каля 2 тысяч подпісаў 
студэнтаў і вы кладчы каў 
БДУ. Ba ўсёй гэтай справе 
Анатоль Васільевіч асобна 
«адзначы ў» юрыдычны ф а
культет, які сабраў... тры под- 
пісы. Так трымаць, юрфак?

Г Т У Д І Н Ф О Р М

Ha сувязі -  Ленінград
28— 30 чэрвеня ў Л ен інградзе Усесаю зная Акцыя са- 

лідарнасці студэнтаў. Галоўная мэта Акцыі: заявіць
аб надзённых праблемах студэнцтва, унесці свае прапано- 
вы для раш эння гэтых праблем, папоўніць добрачынны 
фонд для студэнцкай моладзі, зрабіць першы крок да  
стварэння м асавага  студэнцкага руху.

Ленінград быў невыпадкова 
выбраны для правядзення 
такога буйнога па свайму маш- 
табу мерапрыемства. Г эта 
дэмакратычны горад з багаты-

мі студэнцкімі I культурнымі 
традыцыямі, горад, дзе не 
на словах, а на справе актыў- 
на дзейнічае Ленинградская 
асацыяцыя студэнцкіх праф- 
саюзных арганізацый.

У час Акцыі адбудуцца 
сустрэчы з кіраўнікамі розных 
рангаў, мітынг на Дварцовай 
плошчы. Гэта стане прыкла- 
дам для правядзення падоб- 
ных мерапрыемстваў у рэгі- 
ёнах.

Як паведаміў нашаму ка- 
рэспандэнту Ілья Уладзіміра- 
віч ЗВЕРАЎ, распарадчык 
Акцыі, на этапе падрыхтоўкі 
ніякіх пытанняў не ўзнікае. 
Агульны сметны кошт Акцыі

да 2 красавіка 1991 года скла- 
даў 850 тысяч рублёў. Фінан- 
суе мерапрыемства Дырэк- 
цыя камерцыйных праграм. 
Д ля студэнтаў падрыхтаваны 
пуцёўкі (50 працэнтаў ад ко
шту будзе плаціць праф- 
саюзны камітэт ВНУ, другая 
палова сумы паступіць ад про
даж у фірменных камплектаў 
з сімволікай Акцыі).

«Лішнімі» не будуць тыя 
госці, як ія  збіраюцца прые- 
хаць на Усесаюзную Акцьпо 
салідарнасці студэнтаў без 
накіравання прафсю зных ка- 
мітэтаў.

ажыццяўлення асветніц- 
кай дзейнасці: стварэнні
этнаграфічнага музея, лек- 
тарскіх труп па пытан нях 
гісторыі, нацыянальных 
традыцый. А першую ў на- 
ступным навучальным го- 
дзе лекцыю на ўсіх фа- 
культэтах вырашылі пра- 
весці на беларускай мове.

— Падтрымалі і нашу 
прапанову, — гаворыць 
Людміла Міхайлаўна ХУ- 
ХЛЫ НДЗІНА, намеснік

сакратара парткома уні- 
версітэта,— аб адкрыцці 
курсаў беларускай мовы. 
Ужо ёсць дагаворанасць 
з філфакам. Плануецца 
стварыць дзве трупы: для 
пачынаючых вывучаць бе- 
ларускую мову і для тых, 
хто мае жаданне паглы- 
біць свае веды. Навучанне 
бясплатнае. Курсы пачнуць 
працаваць з першага ве- 
расня, дарэчы, на грамад- 
скіх пачатках, за кошт сро- 
дкаў парткамітэта.

А М Е Р Ы К А Н Ц Ы  Ў ЕОСЦІ  Д А  НАС

«ПРЫГОЖЫЯ 
ВАШ У СТУДЭНТЫ!»
3 ПЕРШАГА погляду — гэта тыповы амерыканец, 

усё ў яго абліччы быццам ідзе насустрач нашаму 
стэрэатыпнаму ўяўленню пра людзей яго краіны. 
Прафесар — і ў джынсах. Гадоў 50 яму — а хударля- 
вы, спартыўнага целаскладу...

Але Джон Г. Hl, прафесар факультэта індустрыя- 
льнай інжынернайтэхналогіі Цэнтральнага Мічыган- 
скага універсітэта, прыехаў да нас, здаецца, не для та- 
го, каб пацвердзіць чужыя стэрэатыпы ці набыць 
свае. Ён прачытаў курс лекцый для студэнтаў факуль
тэта прыкладной матэматыкі і інфарматыкі, наведаў 
традыцыйны шэраг экскурсій і — згадзіўся на 
інтэрв’ю з карэспандэнтам «БУ».

— Вы спецыяльна рыхтаваліся да лекцый для 
савецкіх студэнтаў? Сваім навунэнцам чытаеце 
інакш?

— Зразумела. Тут я рабіў болый моцны акцэнт 
на агульных пытаннях, бо імкнуўся намаляваць пэў- 
ныя напрамкі і тэндэнцыі. А для амерыканскіх студэн- 
таў больш спыняюся .на падрабязнасцях — там маю 
час для гэтага...

— Якія адрозненні Вы заўважылі паміж нашымі і 
вашымі студэнтамі?

— Трэба адзначыць, даволі істотныя. Савецкія сту
дэнты лепш апранаюцца і, здаецца, аддаюць больш 
увагі свайму знешняму выгляду, мяркуючы па іх 
абліччу. Вельмі многа ў вас прыгожых дзяўчат і 
хлопцаў.

— Ці задаволены Вы іх увагай да Вашых лекцый?
— Наведванне было ў сярэднім 50-працэнтнае, я 

лічу гэта добрым паказчыкам. I тое, як мяне слухалі, 
таксама. Толькі хацелася пачуць болыд пытанняў: 
звычайна з аўдыторыі іх паступала два-тры. Я .думаю, 
менш афіцыйныя зносіны — у звычайнай размове, на 
звычайныя тэмы — выклікалі б з абодвух бакоў больш 
пытанняў і атрымаліся б ажыўленымі, і гэта натураль
на.

— A наогул, якія ўражанні пакінуў у Вас наш го
рад?

— Самае моцнае ўражанне — людзі. Паўсюдна 
мяне сустракала шчырае жаданне дапамагчы і гасцін- 
насць. Да таго ж, у савецкіх людзей высокі ўзровень 
інтэлектуальных запытаў, я добра гэта зразумеў.

— Прабачце за  нясціплае пытанне. Гэтыя ўражан- 
ні супадаюць з тымі, аб якіх Вы раскажаце сваім 
родным і блізкім?

— Натуральна! Сваёй жонцы і дзвюм дачкам, якія 
вельмі чакаюць майго вяртання, я перш за  ўсё апішу 
савекую гасціннасць і добразычлівасць. Раскажу і пра 
тое, што ў вашай краіне зараз цяжкія часы, але добрыя 
перамены відавочныя. Лёс вашых людзей стаў больш 
залежыць ад іх саміх, і ў лепшую перспектыву 
можна верыць.



А Д Д З Я Л Е Н Н Е  СУВ ЯЗ І

ШТО ЗРОБІШ? 
РЫНАК...

У
Прыемна адчуваць сябе ў  

«стыпендыялъны» дзень хоць  
на Ы гненне, а ле  богатым. 
У сё бы ло б добра, калі б 
грош ы не валодалі загадка- 
вай якусц ю  — зн ікаць амаль  
што цалкам  праз некалькі 
дзён. Шмат інш ы х пытанняў 
перыядычна ўзн ікае вакол гэ- 
тай тэмы: адкуль бяруцца  
грошы на студэнцкую стыпен- 
дыю, чаму, здараецца , вы- 
плочваю ць яе  са спазненнем.

З а  адказам  мы звярнуліся 
ў бухгалтэрыю.

Існуючыя памеры стыпен- 
дыі, аказваецца, былі ўстаноў- 
лены на саю зным узроўні і 
дзейнічаюць на тэрыторыі ўсёй 
краіны. Пастанова Кабінета 
міністраў СССР ад 20 мая 
1991 года вызначыла цяперащ- 
ні мінімальны ўзровень сты- 
пендыі — 120 рублёў (уліч- 
ваючы 60 кампенсацы йны х). 
Выдатнікі атрымліваюць 150 
рублёў у месяц, а тыя, хто мае 
выдатныя і добрыя адзнакі,— 
135. Грошы звыш  гэтага (без 
іншых кампенсацыйных вы
плат) атрымліваюць сіраты і 
інваліды, раненыя ці кантужа- 
ныя пры выкананні інтэрнацы- 
янальнага абавязку ў Афгані- 
стане.

У планава-бюджэтным ад- 
дзеле засведчылі, што стыпен1- 
дыяльны фонд БДУ  складае 
ў 1991 годзе 11 мільёнаў 133 
тысячы 900 рублёў. Ш то б ні 
здары лася, на стыпендыю гро
шы знойдуцца. Інш ая справа 
— індэксацыйныя і кампенса- 
цыйныя выплаты. Ix трэба 
браць кожны раз з бюджэту

наступнага месяца. Становіш- 
ча даволі нестабільнае.

На жаль, многім іншагарод- 
нім студэнтам месцаў у інтэр 
натах не хапае, даводзіцца 
жыць дзе  прьідзецца. Спецы 
яльнай пастановай урада вы 
дзелена 4 мільёны 557 тысяч 
рублёў, каб пакрыць выдаткі 
студэнтам, якія жывуць на 
кватэрах. Гэта 20 рублёў у 
месяц. Сума, відавочна, неда 
статковая. Я на была яшчэ 
больш-менш прыймальнай да 
2 красавіка, але зар аз іншы 
час, іншыя цэны.

У гэтым годзе апрабіруец 
ца яш чэ адна навінка — па- 
чал! выплочваць грошы юна
кам, якія займаю цца па пра- 
граме ваеннай падрыхтоўкі на 
ваеннай кафедры. Тым, хто 
служыў у войску, але жадае 
атрымаць званне афіцэра з а 
пасу, плоцяць 25 працэнтаў ад 
памеру мінімальнай стыпен 
дыі, астатнім — 15 працэнтаў.

Уявім, што студэнт 3 курса 
вучыцца добра і атрымлівае 
135 рублёў плюс 30 рублёў 
на харчаванне і зусім  мізэр 
ную суму індэксацыі (у межах 
7— 10 рублёў). Мы налічылі 
прыблізна 190 рублёў. У той 
ж а час толькі на харчаванне 
ў ,дзень ідзе 5— 7 рублёў. 
у месяц — прыблізна 180. 
Застаецца 10 рублёў: на кнігі 

. і сшыткі, на куртку і джынсы, 
на тэатр і кветкі для каханай. 
Сумная статыстыка...

Андрэй АРШ АН СКІ. 
студэнт факультэта 

ж урналістыкі.

НУ I НУ!

АГОНІЯ ЖАНРУ?
«ЗАЛАТЫ» век літара- 

турнай рэцэнзіі як жанру 
публіцыстыкі мінуў»,— ка- 
жуць даследчыкі. Імкнецца» 
які-небудзь журналіст да 
адзнакі новага твора прав 
буралом аналізу, і не ве- 
дае, што яго занятак пад 
пагрозай. Папярэджваю: 
беларуская рэцэнзія зні- 
кае. Пакуль што не паў- 
сюдна, са старонак асоб- 
ных выданняў. Знікае з 
«Маладосці», мяняе свой 
твар у «ЛіМе» — я ўжо 
не кранаю абласныя і ра- 
ённыя выданні. Калі воб- 
ласць яшчэ друкуе агляды 
творчасці сваіх землякоў 
з элементами рэцэнзаван- 
ня, то раённы друк цалкам 
засяроджаны на кранаю- 
чых мясцовых тэмах і ігна- 
руе літаратуру прынцыпо- 
ва. Як вяршыня айсбергаў, 
на паверхні застаюцца цэн- 
тральныя выданні, якія блі- 
жэй стаяць да культуры, 
ім лягчэй рэцэнзаваць. 
Разгледзім факты: у 1988 
годзе «Маладосць» змясці- 
ла каля 10 рэцэнзій, у 1989 
годзе іх толькі 5, першая 
палова 1990 года — часо- 
піс маўчыць, потым, спаха- 
піўшыся, рэцэнзуе па дзве 
кнігі запар і перакрывае мі- 
нулагодні вынік — 6 рэ- 
цэнзій. У гэтым годзе з 
пяці нумароў ні адзін не 
змяшчае рэцэнзіі. Пішуць 
пра спадчыну, Чарнобыль, 
.іітаратурны працэс — а 
рэцэнзій няма, нібы пера-

сталі выходзіць новыя кні- 
гі. Справа ў тым, што жанр 
выцеснены іншымі, больш 
надзённымі публікацыя- 
мі. A рэцэнзію з яе літа- 
ратурнымі, культурнымі 
праблемамі адхінулі ўбок, 
нібы яна — забаўка для 
эстэтаў.

Пэўна, аб’ектыўная пры- 
чына заключана ў тым, што 
жыццё на першы план вы- 
пхнула сацыяльна-палі- 
тычныя праблемы, а літа- 
ратура апошнім часам усё 
больш апалітычная, зай- 
маецца ўнутраным светам 
чалавека, працуе не на 
«злобу дня» — як заўсёды- 
бывае ў часы крызісу — 
таму ў нечым не адпавя- 
дае моманту. Падумайце: 
рэцэнзуюцца найчасцей 
зборнікі вершаў, а гэта 
не публіцыстыка. Заўтра 
ўсё можа змяніцца, а 
сёння мала запрасіць: 
«Пішыце больш!». Ёсць яш
чэ праблемы.

Трэба затрымаць якасць. 
Дэградацыя рэцэнзіі, якая 
ператвараецца ў аната- 
цыю,— лёгкі рэкламны 
твор, што знаёміць чыта- 
ча са зместам новай кні- 
гі — пагражае існаванню 
рэцэнзіі як жанра. Напэў- 
на, можна знайсці і аб’ек- 
тыўныя прычыны: сёння
больш трэба^рэкламаваць, 
чым аналізаваць літарату- 
ру, анатацыя больш павяр- 
хоўная, ілюстратыўная, 
лепш зразумелая чытачу

з-за  сваей нескладанасці. 
Аднак і рэцэнзія, і аната
цыя могуць і павінны су іс- 
наваць, а не ўяўляць сабой 
нованароджаны сімбіёз 
двух элементаў, якія ні 
Богу свечка, ні чорту качар- 
га.

Бачыце — «чыстых» рэ- 
цэнзій, якія б адпавядалі 
канонам тэорыі, няшмат. 
Што рабіць з гэтае наго- 
ды? Загадаць пісаць па 
шаблону? Але творчы па- 
дыход можа ўратаваць ста- 
новішча. Трэба проста 
азірацца раз-пораз на 
патрабаванні жанру, у 
межах якога ствараеш, І, 
трымаючыся пэўных кано- 
наў, ставіць рэчы на свае 
месцы. У гэтым — пара- 
тунак ад зрашчэння жан-
раў.

Шукаючы рэцэнзіі ся- 
род неабсяжных стосаў 
беларускай перыёдыкі, H i- 
бы іголкі ў стагу, я заў- 
важыла, што існуюць быц- 
цам бы два варыянты ад- 
наго жанру літаратурнай 
рэцэнзіі — часопісны ва- 
рыянт, які набліжаецца да 
глыбокага літаратуразнаў- 
чага даследвання (так зва
ная аналітычная рэцэн- 
зія ), І спрошчаны, грыму- 
ча-патэтычны газетны ва- 
рыянт, у якім спыняюцца 
толькі на ідэйна-тэматыч- 
ным вузле твора, не заўва- 
жаючы «тэхніку» пісьма і 
форму, а яны таксама 
маюць права на ўвагу да ся

бе. Вонкава гэта натураль
на — тэксты газеты і часо- 
піса павінны адрознівацца 
глыбінёй. Але менавіта з 
газеты пачынаецца «пера- 
ўтварэнне» рэцэнзіі ў ана- 
тацыю. Спрошчанасць і па- 
тэтыка не ідуць на ка- 
рысць. Сітуацыя, калі ў 
падручніку адно, на прак- 
тыцы — другое, патрабуе 
змен. Узровень рэцэнзіі 
трэба мець на ўвазе.

Рэцэнзаванне — гэта 
складана, кажу па ўласна- 
му невялікаму вопыту. Па
трабуе смеласці мець 
свае меркавЭнні, умення 
арыентавацца ў плынях 
літаратуры, густу і чуйна- 
сці ад крытыка. Да таго ж, 
патрэбныя эмацыяналь- 
насць і імпэт публіцыста, 
каб зрабіць з такой сумнай 
рэчы, як дасканалая рэцэн- 
зія, нешта чытэльнае. Такі 
набор якасцей рэдка ад 
прыроды выпадае адной 
асобе. Таму рэцэнзента 
трэба вырошчваць недзе ў 
нетрах навучальных уста- 
ноў. Тады можна спадзя- 
вацца на будучае.

А зараз назіраецца та
кая цікавая з ’ява, як на- 
рошчванне суб’ектыўнасці. 
Пад корань, як піша кры- 
тык C. Кавалёў, падрубле- 
ны міф аб аб’ектыўнасці 
крытыкі, і пачалі з ’яўляц- 
ца суб’ектыўныя рэцэнзіі, 
напрыклад Т. Чабан у «Ма- 
ладосці». Мне здаецца, гэ
та вынік пэўнай дэмакра- 
тызацыі, калі індывідуаль- 
насць бярэ верх над бяст- 
варым рэцэнзаваннем. Ад- 
чуваеш Асобу, якая шукае 
сваіх шляхоў.

H. ЖУК-

Ч A C- П IK
Экзаменацыйная сесія заві- 

тала не толькі ў свецкія 
ВНУ...

М інская духоўная семіна- 
рыя, што знаходзіцца ў  Ж ы - 
ровічах і была адкрыта некаль- 
кі гадоў назад, таксама непа- 
коіцца наконт прафесійнай 
падрыхтоўкі сваіх слухачоў.

— Літаральна пару месяцаў 
назад выйшла ўказанне Ma- 
скоўскай Патрыярхіі аб пера- 
водзе духоўных семінарый у 
раз рад вышэйшых навучаль
ных устаноў,— растлумачыў 
рэктар семінарыі айцец Кан- 
станцін.— Праблема паспяхо-

НА БОГА СПАДЗЯВАР -  
CAH NE ПАМЫЛЯИСЯ

васці існуе і ў нашых наву
чальных установах. Уявіце са
бе, за  год нам давялося ад- 
лічыць за  непаспяховасць 
10 з 80 навучэнцаў.

Як бачна, студэнт застаецца

студэнтам. Без розніцы, ву- 
чыць ён палітычную гісторыю 
ці Новы Запавет.у  семінарскіх 
аўдыторыях час ад часу адчы- 
няюцца рыпучыя дзверы і са 
словамі «Слава Богу!» чарговы

экзаменуемы накіроўваецца 
ў манастырскую царкву, каб 
паставіць свечку за  паспяхо- 
вую здачу экзамену.

А. ГУСАК, 
ф ота аўтара.

«Дзе мы?
Куды прывёў нас?..»

Князь Уладзімір, забіўш ы  П олацкага князя Рагвалода, 
захапіў яго зямлю  і гвалтоўна зрабіў  сваей жонкай яго 
дачку Рагнеду...

Сведкамі гэтых падзей міну- 
лага нашай Радзімы  сталі... 
гледачы, якія  прысутнічалі 
на спектаклі «Выгнанне ў рай» 
паводле п’есы А. Рапа. Гэтым 
творам адкрыў сваю дзеіінасць 
Б еларуси паэтычны тэатр ад- 
наго акцёра «Зніч». 3 часу 
тых падзей, якія апісаны ў 
творы, прайшло ўжо шмат ста- 
годдзяў. Але пачіж  мінулым і 
сучасным існуе цесная сувязь. 
Таму ў думках людзей, 'якія 
звяртаюцца да гісторыі, звы- 
чайна з ’яўляю цца нейкія па- 
ралелі, аналогіі з сённяшнім 
днём. Узніклі яны і ў гутарцы 
нашага карэспандэнта з ак- 
трысай Галінай Аляксееўнай 
Д ЗЯ  ГЕЛ ЕВ А Й .

— Галіна Аляксееўна, як 
Вы ставіцеся д а  ідэі моцнай 
цэнтралізаванай дзярж авы , 
якую хацеў стварыць князь 
Уладзімір і якая  існ авала  ў 
нас д а  гэтага часу?

— К нязь Уладзімір казаў: 
«Калі шчаслівы будзе ўвесь 
народ, тады і кожны сваю 
долю атрымае, пакуль ж а я 
не магу бачыць твары, я за- 
зірну ў іх потым». Але ж  нель- 
га прынесці шчасце насільна. 
Саюз злучае толькі роўных, не 
«быдла». Кожны народ мае 
права на своеасаблівасць. Роз- 
ныя вобразы павінны быць, 
тады і будзе саюз.

— Напэўна, нельга вярнуць 
родную мову не праз тры, 
не праз дзесяць гадоў, бо 
яна пры гняталася стагоддзя- 
мі. He адно пакаленне белару- 
саў вы хавалася на рускай мо- 
ве, рускай літаратуры . I, 
напэўна, не адно пакаленне 
яш чэ зменіцца, пакуль народ 
вернецЦа д а  роднай мовы.

Д ля гэтага патрэбна нялёгкая 
і доўгая  праца.

— Так. Я баюся, каб не 
адбылося гэта, як  у нас звы- 
чайна было райней амаль што 
з кожнай новай справай — 
спачатку ўздым, а потым рап- 
там балючы адыход, нават 
не адыход, а міжвольнае вяр- 
танне. Гэта можа здарыцца 
! з нашай мовай — пройдзе 
яшчэ некалькі гадоў, як быц- 
цам бясплённа для яе, і 
скажуць: «Добрая была заду- 
ма, але, на жаль, не атрыма- 
лася».

— Есць думка, што цяпер 
важней з а  ўсё вырашэнне 
эканамічных праблем і не 
час н адаваць  увагу нацыя- 
нальным.

— Калі лю дзі ідуць на 
плошчу толькі таму, што ім 
хочацца есці, гэта яш чэ ' не 
значыць, ш то выйшаў народ. 
Голад чалавек адчувае інстын- 
ктыўна, страўнікам, як  жывё- 
ла, а не розумам і не сэрцам. 
Народам лю дзі становяцца та
ды, калі ў іх прачынаецца
самасвядомасць, калі яны па- 
чынаюць думаць і глядзець 
наперад, пам ятаю чы  сваё
мінулае.

— Я вось часта задаю  сабе 
такое пытанне: а  навош та 
лю дзям  ведаць сваю гісто- 
рыю?

— Менавіта пра гэта і 
гаворыцца ў пачатку спектак
ля: «Д зе мы? Куды прывёў 
нас?..» Маецца на ўвазе гіс- 
тарычны ш лях, пройдзены
народам. Калі чалавек не
ведае, адкуль ідзе, то як 
зм ож а адказаць, дзе ён апы- 
нецца?

— Вы назвалі нас сляпы- 
мі. Якія лекі Вы прапануеце

ад гэтай слепаты?

— He толькі вас, але і 
сябе таксама. A лекі?.. Напэў- 
на, праца з усіх бакоў. 
I каб была магчымасць кары- 
стацца роднай мовай. Нам ка- 
жуць: «Гаварыце, хто вам не 
дае?» Але ж  падручнікаў няма, 
беларускамоўнай літаратуры 
выдаецца мала, дадатковых 
дапаможнікаў няма.

— У ранейшыя часы мова 
захоўвалася  ў асноўным ў 
народнай гушчы, а  цяпер, 
калі мож на так  сказаць, 
ролі змяніліся, і вы раш аць 
гэтую задачу  інтэлігенцыі. 
• — Цяпер такі час, што мова 

не будзе ўжо захоўвацца ў 
народзе. Хоць гэта і ж ахлі- 
выя словы, але, нарэшце, і 
народ мож а звесціся. М оладзь 
ужо не тая, што была калісь- 
ці, не з каранёў, яна «не 
мае твару». Гавораць яшчэ 
нашы бабулі на роднай мове, 
але ж  яны не вечныя. Таму 
вельмі патрэбны гэты тэатр, 
каб адраджаць беларускую 
інтэлігенцыю, тых асоб, якія 
будуць захоўваць сваё, роднае. 
Т акая інтэлігенцыя ўжо з 'яў - 
ляецца. Ёсць у нас 
свае маладыя таленавітыя 
паэты: «Сокалаў— Воюш, Руб- 
леўская і іншыя.

— I ў сувязі з папярэднім 
пытаннем, нарэш це, што б Вы 
хацелі паж адаць тым, хто ў 
будучым будзе складаць на
шу інтэлігенцыю,— студэн
там?

— Я ўпэўнена, што яны 
вельмі цікавыя і інтэлекту- 
альна развіты я людзі, што яны 
дапамогуць адраджэнню на
шай роднай старонкі.

Гутарку вёў 
А. ВІТКОУСКІ, 

студэнт перш ага курса 
ф акультэта ж урналістыкі.
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Наш турысцкі сезон у гэтым годзе пачаўся з пада- 
рож ж а па адной з рэк Карпат — Белым Чарамошу. Ш мат 
розных баек можна пачуць ад турыстаў-воднікаў аб Бе
лым Чарамошу. I заўсёды ўражвае неўтаймаваны і нечака- 
ны нораў ракі. Нас Белы Чарамош таксама ўразіў,.. 
сваім мелкаводдзем, непраходнасцю і халодным дажджом.

Першы па апісанню трохкаскадны парог «Гарбы» ака- 
заўся  праходным толькі напалову. Прыступкі парогу да 
драбнюсенькіх камянёў праглядваліся з  берагу. Д зе  адпіх- 
ваючыся ад камянёў, дзе  працягваючы нашы судны, мы 
пакінулі «Гарбы» ззаду. Гэты дзень сплаву закончыўся для 
нас даволі бвйной аварыяй: у катамарана амаль поўнасцю 
разарвалася днішча. Палаткі ставілі пад праліўным даж дж ом 
і наступныя два дні займ алася «залізваннем» ран.

Зрэшты цыраванне катамарана не дапамагло. Ha першых 
ж а кіламетрах ш ляху днішча набыло свой першапачатковы 
выгляд. Катамаран з паловай экіпажа прыйшлося адправіць 
на спадарожнай машыне. Экіпаж байдаркі мужна вырашыў 
прадзірацца ўперад па камянях, дзе яго чакалі два 
парогі — «Дудкі» і «Варотцы».

Так пачалося наша падарожжа. I ўж о другі вясенні 
сезон запар нам не шанцуе з вялікай вадой. Складанасць 
рэк, якія мы праходзім, узрастае. Але наперадзе яшчэ 
шмат паходаў, і мы спадзяёмся «злавіць вялікую ваду».

P. ІГНАТОВІЧ , 
малодшы навуковы супрацоўнік 

НДІ ПФ П.

С Л У Ж Б А  03

Справа — тытунь
Многія ведаюць, што тытунь утрымлівае некалькі відаў 

атруты, самы моцны з якіх — нікацін. У чыстым выглядзе 
адна кропля гэтай атруты смяротная. У час палення 
ў арганізм трапляе нязначная доза нікаціну, але шматга- 
довае паленне прыводзіць да хранічнага атручвання ніка- 
цінам галоўнага мозгу.

Нервовая сістэма, сэрца, крывяносныя сасуды, дыхаль- 
ныя шляхі, страўнік і кішэчнік, вочы, палавыя органы — 
усе часткі арганізма адчуваюць шкоднае ўздзеянне нікаці- 
ну і іншымі ядамі, кацэрагеннымі рэчывамі.

Асабліва шкодна нікацін уздзейнічае на функцыю пала- 
вых органаў. У мужчын, якія  доўгі час паляць, патэнцыя 
слабее, у жанчын аслабляюцца мышцы маткі, узнікае 
магчымасць паталогіі ў час родаў, а ў цяж арны х — заўчас- 
ныя роды цд выкідышы. Згубная роля як  алкаголю, так 
і тытуню, вельмі вялікая.

Памятайце, будучыя бацькі, лёс дзяцей у вашых руках.
Г. ГАЛЬЧА НЮ К,

урач.

19 чэрвеня спаўняецца 80 гадоў з  дня нарадж эння 
выдатнага беларускага вучонага, вядом ага ф ізіка-тэа- 
рэтыка, Героя Сацыялістычнай Працы, Л аў р эата  Д зяр ж аў - 
ных прэмій С С С Р і БС С Р, засл у ж ан ага  дзеяча  навукі 
БССР, акадэм іка AH Б С С Р, доктара фізіка-матэматычных 
навук, праф есара Ф ёдара Іванавіча Ф ЕДА РА ВА.

3  Ю Б І Л Е Е М !  -

скай дысертацыі «Інварыянт- 
ныя метады ў оптыцы аніза- 
тропных асяроддзяў».

У 1955 годзе — з моман- 
ту ўтварэння Інстытута фі- 
зікі і матэматыкі AH БССР — 
Ф. I. Фёдараў становіцца на 
чале адной з чатырох першых 
фізічных лабараторый — ла- 
бараторыі тэарэтычнай фі-

н а в у к о в а -а р г а н із а ц ы й н ы м і 
справамі Ф . I. Фёдараў — 
перш за  ўсё буйны фізік- 
тэарэтык, вучоны, які не 
ўяўляе свайго існавання без 
навукі. Імкненне да пастаян- 
нага навуковага пошуку — ад- 
метная рыса яго характару. 
3  асаблівай сілай своеасаб- 
лівасць яго навуковай твор-

дара Іванавіча вызначаецца 
смелым падыходам да вы- 
р а ш э н н я  р а з н а с т а й н ы х  
праблем, глыбокай фізічнай 
інтэрпрэтацыяй, строгім ма- 
тэматычным і- лагічным аб- 
грунтаваннем атрымліваемых 
вынікаў. У яго працах, як 
правіла, распрацоўваюцца но- 
выя агульныя метады рашэн-

Старэйшына беларускіх фізікаў
3  імем Ф. I. Ф ёдарава — 

першага кандидата і першага 
доктара ф ізіка-матэматычных 
навук у БССР — непарыў- 
на звязаны  ўсе этапы станаў- 
лення, развіцця і росквіту 
гэтых навук у нашай рэспуб- 
ліцы, арганізацыі вышэйшай 
адукацыі, падрыхтоўкі навуко- 
вых кадраў і маладых спецы- 
ялістаў па ф ізіцы  і матэма- 
тыцы.

Фёдар Іванавіч прыйшоў у 
вялікую навуку, калі апошнім 
словам у тэорыі ўзаем адзеян- 
ня элементарных часціц была 
квантавая электрады наміка, 
метады якой толькі ствараліся, 
і першыя навуковыя працы 
аспіранта Ф ёдарава былі выка- 
наны менавіта ў гэтай галіне. 
Усяго за  тры гады ён лік- 
відуе прабелы ў сваёй спецы- 
яльнай падрыхтоўцы, авалод- 
вае самымі новымі ідэямі і 
метадамі тэарэтычнай фізікі. 
Выключная адоранасць, ве- 
лізарная працаздольнасць і 
рэдкая арганізаванасць ужо 
тады адрознівалі яго, і гэта 
дазволіла бліскуча вытрымаць 
складанейшае выпрабаванне і 
ў тэрмін завярш ыць дысер- 
тацыю «Прымяненне метаду 
функцыяналаў да некаторых 
пытанняў тэорыі выпрамень- 
вання».

Пасля паспяховай абароны 
к ан д ы д а ц к ай  д ы с е р т а ц ы і 
(1936 г.) Ф. I. Ф ёдараў
вяртаецца ў Мінск, у БДУ , 
дзе толькі што пачаў функ- 
цыяніраваць ф ізіка-м атэм а- 
тычны факультэт. Ф ёдар Іва- 
навіч з вялікім энтузіязмам 
уключаецца ў работу, аддаю- 
чы ўсю сваю творчую энер- 
гію, талент вучонага і незвы- 
чайны педагагічны дар вык- 
ладанню , ар ган ізац ы і ву- 
чэбнага працэсу і разгортван-

ню навукова-даследчай рабо
ты на факультэце.

Кафедра тэарэтычнай фі- 
зікі БДУ , якую Ф. I. Фёда- 
раў арганізаваў і ўзначальваў 
на працягу амаль чвэрці ста- 
годдзя, стала цэнтрам не 
толькі вучэбна-педагагічнай, 
але і навукова-даследчай ра
боты на фізіка-матэматыч- 
ным факульт'эце.

У самыя цяж кія для БДУ 
ваенныя і пасляваенныя гады 
Ф. I. Фёдараў ■— дэкан фі- 
зіка-матэматычнага факуль- 
тэта. Сёння ўж о цяж ка ўявіць, 
колькі праблем прыходзілася 
вырашаць у 1943 годзе, калі 
на падмаскоўнай станцы і 
Сходня факультэт аднавіў 
сваю работу, і асаблша са 
жніўня 1944 года пасля вяр- 
тання універсітэта ў толькі 
што вызвалены Мінск. Аку- 
панты разбурылі універсітэц- 
кія корпусы, разграбілі лаба- 
раторыі і бібліятэкі. Усё трэба 
было пачынаць спачатку. Д зя- 
куючы самаадданай працы 
супрацоўнікаў і студэнтаў, 
дапамозе буйнейшых навуко- 
вых і універсітэцкіх цэнтраў 
краіны, ф ізіка-матэматычны 
факультэт у кароткі тэрмін 
запрацаваў на поўную сілу, 
тут былі сабраны найбольш 
кваліфікаваныя навукова-пе- 
дагагічныя кадры ф ізікаў і 
матэматыкаў Беларусі, і іх 
лідэрам бясспрэчна стаў Ф. I. 
Фёдараў.

У БД У  Ф ёдар Іванавіч 
працягвае свае навуковыя дас- 
ледаванні па квантавай элект- 
радынаміцы і тэорыі элемен
тарных часціц. Адначасова ён 
пачынае распрацоўку прынцы- 
пова новых метадаў тэарэ
тычнай крышталяоптыкі. Вы
ш кам з ’явілася бліскучая аба- 
рона ў 1954 годзе доктар-

зікі, дзе асабліва яскрава рас- 
крыўся яго талент як вучо
нага і навуковага кіраўніка. 
У 1956 годзе , ён вы- 
біраецца членам -карэспан- 
дэнтам, у 1966 — академи
кам АН БССР. 3  1963 па 
1987 год з ’яўляўся акадэмі- 
кам-сакратаром аддзялення 
ф ізіка-матэматычны х навук 
АН БССР, правадзіў вялікую 
арганізацыйную работу па 
каардынацыі навуковых дас- 
ледаванняў па фізіцы  і матэ- 
матыцы ў рэспубліцы. 3  1987 
— саветнік Прэзідэнта АН 
БССР, галоўны навуковы су- 
працоўнік Інстытута ф ізікі АН 
БССР.

Пры усёй сваёй занятасці

часці праявілася ў стварэнш 
новых бескаардынатных ка- 
варыянтных метадаў тэарэ- 
тычнага даследавання, якія 
падыходзяць для шырокага 
кала важнейшых фізічных 
задач. Ix выкарыстанне даз- 
воліла ўпершыню пабудаваць 
агульную тэорыю аптычных 
уласцівасцей крышталяў, якія 
валодаюць усімі магчымымі 
відамі анізатропіі, тэорыю, 
свабодную ад унутраных су- 
пярэчнасцей. Ф ундаменталь- 
ныя вынікі, атрыманыя Ф. I. 
Фёдаравым у галіне крышта- 
ляоптыкі, адзначаны ў 1976 
годзе Д зярж аўнай прэміяй 
СССР.

Навуковая дзейнасць Фё-

ня фізічных задач, якія ад- 
крываюць шырокія магчымас- 
ці для далейшых канкрэтных 
даследаванняў.

Адзін з важнейшых паказ- 
чыкаў плённай работы вучона
га — стварэнне ўласнай шко
лы. Ш кола Фёдарава — гэта 
тры новыя навуковыя на- 
прамкі ў трох актуальных га- 
лінах сучаснай ф ізікі: оптыцы 
ан ізатр о п н ы х  а ся р о д д зя ў , 
тэарэтычнай крыш талеакус- 
тыцы і тэорыі элементарных 
часціц. Гэта каля 400 ары- 
гінальных артыкулаў і 6 буй- 
ньгх манаграфій, якія атры- 
малі шырокае ўсесаю знае 
і міжнароднае прызнанне. 
Ш кола Фёдара — гэта 19 
дактароч, каля 50 кандыдатаў 
навук, якія выраслі пад яго 
кіраўніцтвам. Сярод іх кі- 
раўнікі буйных навуковых 
калектываў рэспублікі, ства- 
ральнікі уласных навуковых 
напрамкаў.

Ф ёдар Іванавіч заўсёды вы- 
хоўваў вучняў перш за  ўсё 
асабістым прыкладам, бяз- 
межнай адданасцю справе на
вук!, выключна высокай пат- 
рабавальнасцю да сябе і да 
вынікаў сваёй працы. Ф ёдара 
Іванавіча прыцягвала таямні- 
ца стварэння свету. I ён 
разумеў яе праз формулы, 
музыку, паэзію. Калі быў 
студэнтам, замест адной, за- 
ведзенай, вывучыў тры зам еж - 
ныя мовы і свабодна размаў- 
л яе  на англійскай, нямецкай 
і французскай. Яго адоранасць 
уражвае. Ён з  захапленнем 
займаўся спортам: акрабаты- 
кай, гімнастыкай і плаванием, 
гульнямі і боксам, што дазва- 
ляе яму кінуць выклік нату
ральным законам чалавечай 
прыроды — ён і зараз

па-спартыўнаму падцягнуты. 
А шахматы? 3  добрым парт
нёрам — ночы запар. A кні- 
ri? A падарожжы па краіне? 
Хоць, зразумела, захапленні 
даводзіцца абмяжоўваць. Ha- 
вука раўнівая, ёй патрэбна усё 
жыпдё.

Дзейнасць Ф. I. Ф ёдарава 
надзвычай ш матгранная і роз- 
набаковая. Ён — член Савец- 
кай Г равітацыйнай камісіі, 
старшыня навуковага саве- 
та  і каардьінатар комплекс- 
най рэспубліканскай праг- 
рамы «Чаціца», старш ы ня 
Міжведамаснага Савета Цэнт- 
ра па апрацоўцы ядзернай 
фільмавай інфармацыі пры 
AH БССР і Міністэрстве 
народнай адукацыі БС С Р, 
старшыня Мінскага ГК  аба
роны міру, намеснік старшыні 
Беларускага аддзялення са- 
вецкага Фонду міру, сапраўд- 
ны член Акадэміі творчасці 
СССР, рэктар Універсітэта 
народнай дыпламатыі. Ён — 
галоўны рэдактар часопіса 
«Весці AH  БССР, серыя фі- 
зіка-м атэм аты чны х навук», 
член рэдакцы йнай калегіі 
усесаюзнага «Часопіса прык- 
ладной спектраскапіі», БелСЭ, 
навуковы рэдактар многіх 
манаграфій, кніг і зборнікаў 
навуковых прац. Фёдар Іва- 
навіч з ’яўляецца прэзідэнтам 
Беларускага ф ізічнага тава- 
рыства, намеснікам старшы- 
ні таварыства «Веды» Бела- 
рускай ССР, членам Праў- 
лення Саюза навукова-ін- 
жынерных таварыстваў СССР 
і Усесаюзнага ф ізічнага та
варыства.

Тытанічная праца Ф. I. 
Ф ёдарава атрымала высокую 
адзнаку і прызнанне. I ён 
удастоены многіх ганаровых 
званняў і ўрадавых узнагарод, 
у тым ліку высокага звання 
Героя Сацыялістычнай П ра
цы. Узнагароджаны двум а 
ордэнамі Леніна, орденам 
Працоўнага Чырвонага Сця- 
га і «Знак Пашаны».

Але высокія ўзнагароды, 
тытулы і адказны я пасады не 
змянілі яго. Ён заўсёды 
застаецца вучоным па пры- 
званню, які не ўяўляе свайго 
жыцця без навукі.

Л . Ш Ы БА Л К А , 
выпускніца ф ізічнага 

факультэта.
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БЕЛАРУСИ! УНІВЕРСІТЭТ
Ц ана 5 кап.

М ін с к а я  пал іграфічна- і  ф  
« Ч ы рвоная  з о р к а *  M I i I I A  

імя Я. Кол  аса.

13 чэрвеня

Зак. 2068-206!) 
Т. 1000 экз.

2 20 0 8 0 , М інск-80 , У IflB E P C T  
Т Э Ц К І Г А Р А Д О К , В У Л . Б А Б  
Р У Й С К А Я . 9, Н А В Е Р Х  4, 
H A K O l 74-75.

ТЭ Л Е Ф бН  20-68-27.

Рэдактар 
М. Г. ЗАГОРСКАЯ.

«Наступнай раніцай  
усе газеты абвесцяць  
чарговую  сенсацию  
стагоддзя — зам яняль-  
нік чалавечага  розум у  
ў прабірцы! Гэта бу
дзе заутра, а сёння  
яш чэ неабходна ўдак- 
ладн іць  па ка за льн ік і 
прыбораў, працую чы х у

ш кодзіць навуцы. Д л я  галі- 
ны ш тучнага інтэлекту такое 
становіш ча асабл іва  харак- 
тэрна. А ж ы ятаж  вядзе да 
таго, што пранікае вялікая 
колькасць людзей, якіх хва- 
люе не само гэтае пытанне, 
а  м агчы м асць асаб істага  
«ўдзелу» ў такой адмысловай 
галіне. Узнікае дылетанцтва, 
славалю бства, хаўтура. Галі-

ЧАЛАВЕК -
МАШЫНЕ

«Ён існуе, ж ыве, 
дзейнічае, павялічваец- 
ца ў ном ерах кожную  
долю  імгнення. Чалаве- 
цтва атрымала адзіны  
звы ш розум  на ўсіх. 
Што цяпер азначае  
інды відуальны  мазгавы  
цэнтр у параўнанні з 
гэтым звыш !..»

— Сам тэрмін «штучны 
інтэлект»,— працягвае Ула- 
дзімір Васільевіч,— не адэк- 
ватны, таму ням а нічога дзіў- 
нага ва ўзнікненні самых 
розных асацы яцы й. Вучоныя 
да  такіх тэрмінаў ставяцца 
менш узруш ана, спрабуюць 
іх строга вызначыць у сваім 
асяроддзі. У незнаемых ж а 
з сэнсам работ, праводзімых 
тут, дзейнічаю ць фантастыч- 
ныя домыслы, роздумы на 
тэму «Ці м ож а маш ы на ду-

СЯБРА?
маць, як хутка гэта здары ц- 
ца?» Мы ўсяго толькі пра- 
цуем у галіне, якую ўж о і 
пярэднім краем кібернетыкі 
рэдка хто называв. Асноўны 
напрам ак выкарыстання сро- 
дкаў ш тучнага інтэлекту — 
экспертный сістэмы. Гэты 
тэрмін не намнога лепшы за  
тэрмін «штучны інтэлект» 
(Ш І), аднак некалькі «гума- 
ністычны».

МАСТЕРА
М И М О Х О Д О М

Учредительная
конференция

МЖК
«Сухареве»

с о ст о и т ся  13 ию ня в 15.30 
по а д р е с у :  ул . К а зи н ц а , 
4, а к т о в ы й  з а л .  Н а  п о в е с т 
ке д н я  — у т в е р ж д е н и е  у с 
т а в а ,  вы б о р ы  п р е д с е д а т е 
л я  С о в ет а , О р г к о м и т е т а , 
р е в и зи о н н о й  к о м и сси и .

К С Т А Т И , м н о г о о п ы т 
ны е эк с п е р ты  го р о д ск о го  
ш т а б а  М Ж К  в ы н у ж д ен ы  
п р и зн а т ь  п р е д с т а в л е н н ы й  
п р о ек т  у с т а в а  « с ы р ы м » , 
о т м е ч а я  с т и л и с т и ч е с к и е  
н е д о р а б о т к и , н е у ст о й ч и 
в о сть  т е р м и н о л о ги и , о т с у т 
с тв и е  « о б р а т н о й »  с в я з и .

В Ш Т А Б Е  М Ж К

0  политическом 
моменте

SO S! ДАЛЬНЕЙШЕЕ ПРОЦВЕТАНИЕ ДВИ Ж Е
НИЯ МЖК В ГОРОДЕ МИНСКЕ ПОСТАВЛЕНО В 
ПРЯМУЮ ЗАВИСИМОСТЬ ОТ СРОКОВ СДАЧИ 
ДОМА № 18 МЖ К «УРУЧЬЕ».

Вопрос в том, как убедить «эмжековцев», особенно 
тех, кто уже успел отработать трудовую программу. 
На долю вновь избранного председателя Оргкомите
та «Уручье» выпали труднейшие испытания, учитывая, 
что сроки действительно поджимают: государствен
ная комиссия будет рассматривать вопрос о приня
тии дома 30 июня, в то же время — дел на объекте 
непочатый край.

Как бороться? Использовать систему «штрафных» 
или «поощрительных» баллов? Создавать штаб строй
ки? Обсуждать программу совместных действий со 
строителями? Пойти с протянутой рукой к руководите
лям предприятий, в чьей власти командировать членов 
МЖК, которые получают квартиры в доме № 18, на 
отделку собственных квартир? Среди десятка предло
жений членов городского штаба МЖ К — ни одного 
готового рецепта.

БЫТЬ В МИНСКЕ МЖ К ИЛИ HE БЫТЬ? ВСЁ 
РЕШАТ ОРГАНИЗОВАННОСТЬ, ЭНТУЗИАЗМ И 
СОБРАННОСТЬ ЧЛЕНОВ МЖ К «УРУЧЬЕ» В ОС
ТАВШИЕСЯ ДВЕ НЕДЕЛИ.

В І Д А В О Ч Н А Е  -  Н Е В Е Р А Г О Д Н А Е

Сучасны традыцыйны сро- 
дак  перапрацоўкі інфармацыі 
— вылічальныя машыны. 
П рактыка прымушае ўры вац- 
ца ў такую галіну перапра- 
цоўкі інфармацыі, дзе  мы не 
здольныя або д аклад н а  сфар- 
муляваць задачу, або пра- 
вільна вызначыць яе алга- 
рытм і рознага роду метады 
сінтэзу алгары тм аў, выпадкі, 
калі мы збіраем ся будаваць 
яго з нейкіх цаглінак. Пра 
нагаданы я вышэй экспертныя 
сістэмы. Сваё ш ырокае пры- 
мяненне яны знайш лі ў меды- 
цынскай дыягностыцы. Звыш- 
класны дыягност відавочна 
лепш вы канае работу, але ўлі- 
чваючы, што спецыялістаў 
недастаткова, і іх вопыт трэ
ба расты раж ы раваць для вы
карыстання ў розных месцах, 
а  таксам а абм еж аванасц ь у 
часе — усё гэта гаворыць на 
карысць электронных дыягно- 
стаў.

Нішто яш чэ і ў наш ай га- 
ліне не ж ы ццяздольнае без 
чалавека. Кож ная, нават вы- 
сокакласна спрац аваная эк
спертная сістэма патрабуе 
падстрахоўкі з боку чалавека, 
г. зн. пра «інтэлект» такіх 
тэхнічных сродкаў не мож а 
быць і гаворкі (па  меншай ме
ры, у бліжэйш ыя 40—50 дзе- 
сяц ігоддзяў). Вось аб гэтым 
часе мож на ш мат ф антазіра- 
ваць. Але ж мы з вамі вядзём 
сур ёзную гаворку...

С. А ЗА РЭ В ІЧ .

Приоритет -  строительству
К ак известно, на III отчетно-вы 

борной конференции М Ж К  «Уручье» 
среди трех выдвинутых кандидатур 
победил Игорь БОРИСЕНКО, чья 
программа приш лась по душе боль
шинству делегатов. С оздавя  ее, И горь 
учитывал основной ф актор  — наличие 
трех категорий «эмж ековцев» (полу
чившие квартиры, зан яты е на строи
тельстве комплекса и участвующ ие в 
соревновании), а такж е то, что на се
годняш ний день, как ни печально, 
Совет оторван от стройки, а О ргкоми
тет от предприятий-долы циков и С о
вета.

П риоритетное направление, по м не
нию нового председателя О ргкомите
та «Уручье»,— строительство комп
лекса. Его программа предусм атрива
ет решение таких «зы бких» вопросов, 
как снабжение, рациональная органи
зац и я  труда, ж есткий контроль з а  
отработкой трудовой программы, 
включая и широкую инф орм ирован
ность всех членов М Ж К , а такж е 
четкое и рациональное взаим одейст
вие с СУ -52. Ч то еще способно уско
рить строительство? С оздание м ало
го предприятия строительной ориен

тации, которое бы выполняло огра
ниченный объем строительных работ 
на субподряде у СУ -52; учитывая опыт 
дома №  18, проработать вопрос о до
левом участии М Ж К  в строительстве 
кирпичного завода. П анацеей от о б ез
личивания средств М Ж К  новый пред
седатель О ргкомитета видит во вве
дении внутренних счетов MCO отдель
ных удомов. Средствами, зар аб о тан 
ными бойцами данного дома, преж де 
всего расп оряж ается  ш таб МСО.

Ликвидацию одного из сам ы х сл а
бых мест —j взаимодействие с пред- 
приятиями-долы циками — И горь 
Борисенко видит в заклю чении в заи м 
ных договоров, предлагает и «гори
зонтальную» с в я зь  с другими М Ж К . 
Экономическую программу дополняет 
не менее продум анная социальная.

О знам енование начала работы  
столь обширной и одновременно кон
кретизированной программой дает ос
нования полагать, что с приходом 
нового председателя ож ивет и О ргко
митет. Тем  более, что И горь Борисен
ко расчитывает на поддерж ку пред
ставителей Оргкомитета.

«Н арэш це ча ла век  
вы звалщ ца  ад штддзён- 
нага насілля  над улас- 
ным галоўны м мозгам. 
Ш І разліча  жыццё ўся-  
го грамадства І кожна- 
га чалавека паасобна. 
Л ю бая начатая справа  
ўжо мае на ўвазе  ста- 
ноўчы вынік. Станоў- 
чы?..»

сістэме xyz. Кожную  
хвіл іну  Ё Н  павінен па- 
вялічвацца  ў сваіх па- 
мерах 11 0,00083 разы.
He больш , не менш ».

Уладзімір Васільевіч ГА
ЛЯ H КОЎ, загадчы к лабара- 
торыі па стварэнню ш тучна
га  інтэлекту Інстытута тэхніч- 
най кібернетыкі AH BC C P:

— Н а.ж аль, павінен расча- 
раваць ам атараў  таямнічых 
нечаканасцей. Заўсёды  ства- 
раедца аж ы ятаж  вакол наву- 
ковых даследаванняў. Гэта

на, якая  вывучае штучны ін- 
тэлект, пакутуе як ніякая ін- 
ш ая ад вялікай колькасці 
некваліфікаваных людзей, 
сцвярдж аю чы к, ш то яны 
працуюць у гэтым напрамку 
кібернетыкі. Гэта вядзе да  
несур’ёзных заяў , дыскрэды- 
тацыі. Сапраўдны вучоны не 
мае патрэбы ў пабочнай ці- 
каўнасці, ён сам у сабе цікаў- 
насць культывуе. Галоўнае, 
каб было дастатковае для 
даследаванняў  фінансаван- 
не.

— Недарэчна ставіць та 
кую мэту, як стварэнне нейка- 
га пратэза чалавечага моз
гу,— гэта зноў У. B. Галян- 
коў.— Ч алавек  у стане 
выконваць свае заданы . Сут- 
насць толькі ў тым, каб выз- 
валіць яго ад нейкіх руцін- 
ных спраў, дзе маш ына мож а 
справіцца лепш, а  галоўнае 
— хутчэй.


